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  هر چند که گمانه زنی هایی در خصوص احتمال 
احیای برجام  و توافق مجدد ایران و طرف های دیگر 
به گوش می رسد، اما به نظر می رسد بازگشت آمریکا 
به برجام بسیار ضعیف و غیرمحتمل است. البته به 
نسبت پاییز گذشته که بعد از مرگ خانم مهسا امینی 
اتفاقاتی که افتاد، فشار تبلیغاتی  و انواع و اقسام تجمعات 
و بیانیه ها و راهپیمایی هایی که در اروپا و آمریکا برگزار 
شد اکنون شرایط مقداری بهتر است. یعنی دیگر 
جنگ تبلیغاتی شدید اروپا و آمریکا علیه ایران در 
جریان نیست. اما این گفته نیز بدین معنا نیست که 
آمریکایی ها می خواهند به برجام بازگردند. حال گرچه 
اخیرا پولیتیکو  در گزارشی که منتشر کرده نشانه هایی 
در جهت احیای برجام مطرح  کرده ولی گزارش های 
دیگری هم هست که نشان می دهد بر خلاف آنچه گفته 
شده چندان تمایلی در آمریکا برای احیای برجام وجود 
ندارد. چنانکه نشستی که چندی پیش در سنا برگزار 
شد نیز نتیجه خاصی نداشت و برخی از سناتورها به 
عنوان جمهوری خواه انتقاد کردند که دولت بایدن هیچ 
حرف جدیدی درباره برجام نداشته و شرایط نیز نسبت 
به گذشته تغییری نکرده است. لذا باید به ادعاهایی مثل 
آنچه پولیتیکو مطرح کرده با دیده تردید نگریست چرا 
که فاصله بین مواضع آمریکایی ها با ایرانی ها بسیار زیاد 
است. هر قدر که می گذرد شدید تر هم می شود. یعنی 
اگر تا یک یا دو سال پیش موضوعات اختلاف انگیز برسر 
برجام پلاس یا مسائل منطقه ای و قدرت دفاعی ایران 
بود اکنون دیگر مباحث مربوط به جنگ اوکراین نیز 
اضافه شده است . همکاری های نظامی ایران و روسیه و 
همکاری  های تجاری ایران و چین هم هست. با گذشت 
زمان این دست مسائل بیشتر هم می شود و بعید است 
که اتفاق خاصی پیرامون احیای برجام بیفتد. این مساله 
خیلی هم ربطی به انتخابات آمریکا ندارد چرا که به 
نگاه حاکمیتی ایالات متحده آمریکا باز می گردد و باید 
نگاه حاکمیت آمریکا به ایران تغییر کند که با رفتن و 
آمدن دولت ها در تهران و واشنگتن  تغییر معناداری 
رخ نمی دهد. بیش از آنچه  بخواهد در مناسبات تهران 
و واشنگتن حائز اهمیت باشد مربوط به مسائل داخلی 
آمریکاست. بالاخره مجلس نمایندگان در اختیار حزب 
جمهوری خواه است و در آستانه ورود به فصل انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا هستیم  و جمهوری خواهان 
مجلس نمایندگان می خواهند از این فرصت استفاده 
کنند  و دولت بایدن را ذیل انتقادات شدید و ناکارآمدی 
و بی توجهی قرار دهند. حملات تندی هم داشتند در 
این خصوص که بایدن هیچ کاری نمی کند و خود را 
به خواب زده  و ایران روز به روز قوی تر می شود . بیشتر 
دعواهای آمریکا از دل این جلسات دیپلمات ها با سنا 
بیرون می آید که  کاخ سفید را گوشه رینگ، در موضع 
تدافعی قرار دهند و زیر انتقادات ببرند. اینکه فکر کنیم 
چنین نشست هایی بین دیپلمات های دولت بایدن 
با نمایندگان سنا بخواهد سازنده باشد و از درون آن 
طرحی بیرون بیاید که کمک کننده باشد چندان صحیح 
نیست. لذا نباید انتظار داشت که چنین نشست هایی 
گره گشا باشد و اگر گره ای روی گره های دیگر نزند 
خیلی امید نیست که گره ای باز کند. از طرفی طی 
چند روز گذشته مساله ای مطرح شده که جایگزینی 
توافقات منطقه ای با توافقات بین المللی را مطرح 
می کند مقاله ای بوده که چند تحلیلگر و کارشناس 
در نشریه فارین پالیسی نوشتند که اگر فرض را بر این 
بگذاریم که این دو نفر افراد نزدیک به تیم مذاکره کننده 
دولت بایدن هستند پیشنهاد همین بوده که واشنگتن 
رسمی یا غیر رسمی از سوی آمریکایی ها ارسال شده  و 
در رسانه های داخلی پرداخته شده است. هر چند که 
این طرح دو مشکل اساسی دارد یکی اینکه برجام قرار 
بود تحریم های جهانی ایران را مابه ازای کاهش فعالیت 
هسته ای ایران بردارد در صورتی که این پیشنهاد فقط 
تحریم های تجاری در منطقه را توجه دارد.  کشورهای 
منطقه نیز هیچ وقت طرف های اصلی تجاری ایران 
نبودند و چنین طرحی گره ای از مشکلات ایران باز 
نمی کند . از طرف دیگر وقتی آمریکا توجهی به منافع 
کشورهای بزرگی مثل آلمان فرانسه و اتحادیه اروپا 
و...  ندارد چگونه خود را به منافع کشورهایی مثل قطر 
، بحرین و عربستان مقید می کند. لذا اگر بخواهد از 
برجام خارج شود خیلی دغدغه ندارد که کشورهای 
عرب منطقه جلوی او را بگیرند.  لذا این چیزی نیست 

که بتواند کمک کننده باشد. 

 تغییری در برجام رخ نخواهد داد
یادداشت

 آیت الله بهجت از نفحات 
الهی در عصر حاضر بود

دبیر شورای نگهبان با تاکید بر اینکه در 
شرایط سخت و محدودیت هایی که برای 
حضرت صادق)ع( ایجاد کردند، تربیت 4 
هزار شاگرد قطعاً معجزه بوده است، افزود: 
ایشان علاوه بر توفیق در زمینه ترویج علم 
و دانش دین، در فعالیت تشکیلاتی برای 
احیای جامعه اسلامی نیز بسیار موفق 
بودند که متاسفانه این وجه از شخصیت 
ایشان به خوبی معرفی نشده است. آیت الله 
جنتی نقش امام صادق)ع( در حفظ و اشاعه 
حماسه کربلا را بدیل عنوان کرد و گفت: 
بسیاری از خطبه های مهم ایراد شده در 
این حماسه مانند خطبه حضرت سجاد)ع( 
در شام و خطبه حضرت زینب)س( در 
شام توسط ایشان روایت شده است. دبیر 
شورای نگهبان در بخش دیگری از سخنان 
خود به سالگرد وفات آیت الله بهجت اشاره 
کرد و اظهار داشت: حقیقتا وجود مبارک 
مرحوم آیت الله بهجت از نفحات الهی در 
عصر حاضر بود و خوشا به حال کسانی که 
به هر طریقی از این نعمت الهی بهره برده 

و می برند.

رونمایی از کتاب آیت الله 
هاشمی رفسنجانی

سال  خاطرات  و  کارنامه  کتاب 
۱۳۷۹ آیت الله هاشمی رفسنجانی با نام 
»اصلاحات در بحران« در نمایشگاه کتاب 
رونمایی می شود. این جلد از خاطرات به 
اهتمام محسن هاشمی رفسنجانی تهیه 
شده است. تاکنون ۱۹ جلد از خاطرات 
مرحوم هاشمی  رفسنجانی منتشر شده که 
بازه زمانی سال ۱۳۶۰ تا سال ۱۳۷۹ را در 
برمی گیرد و ۱۶ جلد دیگر که به سال های 
۱۳۸۰ تا ۱۳۹۵ مربوط است در دست 

انتشار قرار دارند.

رئیسی با نخست وزیر پاکستان 
دیدار خواهد کرد

رسانه های پاکستان ادعا کردند که 
رئیس جمهوری ایران قرار است امروز 
دیداری غیررسمی با نخست وزیر پاکستان 
رئیسی ،  ابراهیم  سید  باشد.  داشته 
رئیس جمهور ایران قرار است امروز دیداری 
غیررسمی با شهبار شریف،  نخست وزیر 
پاکستان داشته باشد. این خبرگزاری به 
نقل از منابع خود نوشت که این دیدار در 
منطقه »پیشین« بلوچستان برگزار خواهد 
شد. نخست وزیر پاکستان قرار است به 
همراه رئیسی، پروژه واردات ۱۱۰ مگاوات 
برق از ایران را  افتتاح کند. این منابع 
همچنین اعلام کردند که سیدابراهیم 
رئیسی و شهبار شریف به طور رسمی 
بازار مرزی ایران-پاکستان را نیز افتتاح 

خواهند کرد.

حمله به روحانی کار جریان 
پاکسازی هویت انقلاب بود

انتشار نامه سرگشاده علی لاریجانی 
خطاب به خبرگزاری تسنیم و طرح ادعای 
وجود جریان خالص سازی در کشور، بار 
دیگر مسأله حذف نخبگان سیاسی به 
خاطر برخی تنگ نظری ها پررنگ کرده 
است. در این میان واکنش کامبیز مهدیزاده 
داماد حسن روحانی رئیس دولت های 
یازدهم و دوازدهم جالب توجه است. 
مهدی زاده در توئیتی نوشت:  رد صلاحیت 
علی لاریجانی، مسعود پزشکیان و اسحاق 
جهانگیری کار جریان خالص سازی بود 
و حملات به حسن روحانی کار جریان 
پاکسازی از هویت انقلاب. آن هم توسط 
از  اشتباهی  تعریف  تفکری خاص که 

بندگان مُخْلصَ و مُخْلصِ دارند.

 ایران چهارراه تجارت منطقه 
می شود

علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
»با تکمیل مسیر ریلی شمال - جنوب، 
موقعیت تاریخی ایران به عنوان  گذرگاه 
تجاری آسیا احیا می شود. مسیر کوتاه تر 
و ارزان تر ترانزیتی برای فعالان اقتصادی 
آسیا و اروپا، ایران را به چهارراه تجارت 
منطقه تبدیل می کند و درآمدهای ثابت و 
سرشاری را برای کشورمان به همراه دارد.«

 روایتی از ناو گروه 86
سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفت: 
ناوگروه ۸۶  نیروی دریایی ارتش برای اولین 
بار در تاریخ ایران زمین، سفر دور دنیا را با 
ناوشکن تمام ایرانی دنا و ناو بندر مکران 
انجام داد و افتخار دیگری را در صحنه 
بین المللی رقم زد. ناصر کنعانی در توییتی 
نوشت: تبریک به ملت بزرگ ایران؛ ناوگروه 
۸۶ نیروی دریایی ارتش برای اولین بار 
در تاریخ ایران زمین، سفر دور دنیا را با 
ناوشکن تمام ایرانی دنا و ناو بندر مکران 
با حضور نمایندگانی از ۲۹ استان کشور 
انجام داد و افتخار دیگری را در صحنه 

بین المللی رقم زد.    

         امیرعلی ابوالفتح
 تحلیلگر مسائل بین الملل

باید کنارهم بنشینیم وگفت وگو کنیم  
ادامه از صفحه یک/ واقعــا برخــی روحانیونی که 
پست های دولتی و فرا دولتی دارند هم همین طورند یعنی 
مثل همه بازنشســته ها، کارگر و کارمندها )بی درآمدها 
که دیگر واویلا( عــزا می گیرند وقتی چنــد نفر مهمان 
دارند بجای اینکه شاد شوند یا یک بیماری به آنها بخورد 
غصه تامین دارو و هزینه اش از درد خود مرض بیشــتر 
اســت. قاعده عمومی بود که بچه متولد می شــد- بچه 
به مدرسه می رفت- پســر زن می گرفت - دختر عروس 
می شد - مهمان از راه می رسید و بچه ها سر کار می رفتند 
- دانشگاه قبول می شدند و الی آخر، اکنون فشار روحی 
است و تعجب؛ واقعا آیا بسیاری از آقایان هم همین دردها 
را دارند؟ یک روز نیســت که قشری از مردم حداقل یک 
تنش روانی نداشته باشند مگر اینکه از رانت های موجود 
بهره برند. چند درصد مردم جاده ها را قرق کرده اند؟ که 
برخی می گویند ببینید مردم چقدر مســافرت می روند. 
ضمن اینکه اکثر این مسافرت ها فرار از محیط خانه هاست 
که بحث بر سر گفتار هایی ست که اعصاب ها را خرد کرده، 

چرا ما جزو چند کشور عصبی در جهان شده ایم؟

  آرمان ملی: مقام معظم رهبری 
در دیدار مسئولان، کارگزاران و 
. الحرام،  . . جمعی از زائران بیت ا
نگاه صحیح به حج و فهم اهمیت 
این فریضه را بسیار مهم خواندند و 
تأکید کردند: حج، مسئله ای جهانی 
و تمدنی است که هدف آن، ارتقای 
دل های  نزدیکی  اسلامی،  امت 
مسلمانان و اتحاد امت اسلامی 
در مقابل کفر و ظلم و استکبار و 
بت های بشری و غیر بشری است. 
حضرت آیت ا... خامنه ای با استناد 
به آیات قرآنی، خانه کعبه را مایه 
قیام و قوام جوامع بشری دانستند و 
با اشاره به منافع دنیوی و اخروی این 
فریضه عظیم، گفتند: اگر حج نباشد 
امت اسلامی فروخواهد پاشید. 
ایشان حج را میقاتی بین المللی 
و  برشمردند  جهانی  میعادی  و 
از  با اشاره به دعوت پروردگار 
برای  مردم  همه  »ناس« یعنی 
برگزاری حج، افزودند: دعوت از 
برای  تاریخ  همه  در  بشر  آحاد 
حضور در مکانی مشخص و آن هم 
در ایامی مشخص، نشان دهنده 
اهداف مهم و منافع کثیری است 
 که در این فراخوان الهی وجود دارد. 
 رهبر انقلاب وحدت امت اسلامی و 
مقابله با شیاطین مستکبر را از جمله 
این اهداف دانستند و افزودند: از 
جمله منافع متعدد دنیوی حج این 
است که مسلمانان در این اجتماع 
عظیم، در مقابل رژیم صهیونیستی 
و نفوذ قدرت های استکباری، اعلام 

حضور و قدرت کنند و در برابر 
ظالمان جهان سینه سپر کنند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در تشریح 
منافع اخروی حج، هر کدام از اعمال 
این فریضه را دریچه ای منورکننده 
به سمت عالم غیب و معنا خواندند 
و به زائران بیت ا... الحرام گفتند: با 
تضرع و دعا و اخلاص و عبودیت، 
دل های خود را از هرچه معارض 
 با یاد خدا است، پاک و مطهر کنید. 
ایشان نگاه جهانی و فراسرزمینی به 
حج را مسئله ای اساسی برشمردند و 
با اشاره به ضرورت اطلاع از مسائل 
دنیا و اوضاع ملت های مسلمان، 
افزودند: ایام حج فرصت مغتنمی 
برای آشنایی واقعی با ملت ها و 
مسائل جهانی است تا خبرهای 
دروغ رسانه ها و خبرگزاری های 
کذّاب، انسان را از واقعیات جهان دور 
و گمراه نکند. مقام معظم رهبری 
بی خبری از جهان را باعث هلاکت 
افزودند:  و  دانستند  جامعه  هر 
همان گونه که بارها گفته شده، 
آحاد مردم و مسئولان باید شناخت 

اهداف، روش ها، سیاست ها و نقاط 
قوت و ضعف دشمن را کاملا جدی 
بگیرند که اگر اینگونه شود، سر 
کشور کلاه نمی رود که البته برخی 
جاها کلاه رفته است. حضرت آیت ا... 
خامنه ای افزودند: اگر متوجه مسائل 
جهانی باشیم، می توانیم هدف واقعی 
دشمن و علت اصرارش بر برخی 
مسائل را درک کنیم؛ همچنان که 
در بسیاری از مسائل، مسئولان 
حواسشان جمع بوده و درست عمل 
کرده اند که پیشرفت های بسیار 
خوب ایران در مسائل منطقه ای و 
جهانی که باعث عصبانیت آمریکا 
حواس جمعی  این  نتیجه  شده، 
مقام معظم رهبری  است.  بوده 
آشکار شدن عملی مخالفت اسلام 
با تمایز های جغرافیایی، نژادی، 
طبقاتی و دیگر تمایزها را از جمله 
نکات اساسی فریضه حج خواندند 
و افزودند: کشورهای مدعی تمدن 
که حقیقتا از تمدن بویی نبرده اند، 
همچنان درگیر نژاد سیاه و سفید و 
نژاد اروپایی و غیر اروپایی هستند و 

برای حیوان خانگی خود ارزشی به  
مراتب بیشتر از برخی انسان ها قائلند 
که غرق شدن پی در پی مهاجران در 
دریا نشانه ای از این واقعیت است. 
ایشان یکرنگی و یکسانی همه زائران 
با هر نژاد و تاریخ و فرهنگ را از اسرار 
حج برشمردند و افزودند: مسئولان 
و موثران در حج باید به گونه ای 
کلمه  که  کنند  فرهنگ سازی 
»حج« در ذهن همه به خصوص 
جوان  امروزی، تداعی کننده مفاهیم 
اساسی همچون تمدن سازی، اتحاد 
در مقابل ظالمان، نگاه فرامرزی و 
جوامع  در  جاری  تمایزات  رفع 
بشری باشد؛ که اگر اینگونه شود، 
دیگر کسی نگران بازارگردی برخی 
حجاج برای خرید کالاهای بنجل به 
عنوان سوغاتی نخواهد بود. حضرت 
آیت ا... خامنه ای با تأکید بر حضور 
زائران ایرانی در نمازهای جماعت 
مسجدالحرام و مسجد النبی)ص( 
با  صحبت  و  ارتباط گیری  و 
خواندن  افزودند:  زائران،  دیگر 
دسته جمعی دعای کمیل بسیار 
خوب است؛ ضمن اینکه حرکت 
عظیم برائت از مشرکین نیز که جزو 
ظرفیت های گسترده و عمیق حج 
است، باید ادامه یابد. ایشان پیروزی 
انقلاب اسلامی را باعث شناخت و 
احیای نسبی ظرفیت های فریضه 
حج خواندند و افزودند: باید تلاش 
کرد همه این ظرفیت ها احیا شود 
و در مسیر تحقق اهداف اساسی 
 حج مورد بهره برداری قرار گیرد. 

مقام معظم رهبری: 
ایامحجفرصتیبرایآشناییبامسائلجهانیدربرابردروغرسانههاست

    اگر هر ملتی فقط به مسائل کشور خودشان بپردازند از بین می روند 

  مسئولان قدر
این مردم را بدانند

 مرجع تقلید شیعیان اظهار 
کرد: بنده هیچ حرف و سفارشی 
حل  و  مردم  به  خدمت  جز 
مشکلات معیشتی مردم ندارم 
و امروز هیچ اولویتی را بالاتر از 
مردم  اقتصادی  مشکلات  حل 
نمی  دانم. آیت ا... نوری همدانی 
درباره وضعیت حجاب نیز عنوان 
کرد: حکم وجوب حجاب مشخص 
است، منتهی  در برخورد با منکر 
بی حجابی باید دقت شود. این 
پذیرفته نیست که ما در جامعه 
به مردم تذکر دهیم و برخورد 
کنیم اما وضع حجاب بعضی از 
برنامه های صدا و سیما و ادارات به 
شکل دیگری باشد :تذکر حجاب 
در جامعه با حفظ مراتب لازم 
و ضروری است ولی مسئولان 
باید هر کاری را اول از خودشان 
شروع کنند مردم ایران مردمی 
متدین و وفادار این انقلاب هستند 
همین مردم بودند که تا به امروز 
از این نظام حمایت کردند و همه 
سختی ها را پشت سر گذاشتند؛ 
پس مسئولان قدر این مردم را 

بدانند.

   آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه  در دیدار 
دانشجویان و اساتید دانشگاهی استان خراسان 
شمالی اظهار کرد: حضور در جمع دانشجویان 
یکی از اوقات خوش و مطلوب من است؛ امروز نیز 
از حضور در جمع شما دانشجویان استان خراسان 
شمالی که بدون لکنت زبان مطالب خود را مطرح 
کردید، خرسند شدم؛ امیدوارم این توفیق حاصل 
شود که مطالبات شما را بشنویم و به آن ها ترتیب 
اثر دهیم. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه بیان داشت: امروز مسئله اصلی و اولویت دار 
کشور، مسئله اقتصادی و رفع مشکلات معیشتی 
مردم است؛ البته سایر مسائل نظیر مسائل امنیتی 
و فرهنگی و سیاسی نیز مهم هستند، اما باید توجه 
داشت که اگر به مسائل اقتصادی و معیشتی توجه 
نشود تبعات آن دامن گیر سایر مقوله ها خواهد شد.  
رئیس قوه قضائیه با تبیین و تشریح اقدامات قوه 
قضائیه برای مقابله با برخی مفاسد و جرائم و تخلفات 
اقتصادی گفت: ما به مسئولان اقتصادی و متولیان 
بانک مرکزی اعلام کرده ایم که باید از اختیارات 
قانونی خود برای جلوگیری از شکل گیری جرائم و 
تخلفات اقتصادی به صورت کامل استفاده کنید و 
چنانچه از این اختیارات بهره نگیرید، نه به عنوان 
ترک فعل بلکه به عنوان ترک قانون، تحت تعقیب 
حقوقی قرار می گیرید.  رئیس قوه قضائیه در ادامه 
بیان داشت: ما به مسئولان بانک مرکزی در جریان 

جلسات گوناگون اعلام کرده ایم که برای جلوگیری 
از اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی، اقدامات 
مجدانه خود را انجام دهید و در قبال تسهیلات 
اعطایی شبکه بانکی به افراد، نظارت کافی و جامع 
را دنبال کنید تا این تسهیلات در مسیر تولید صرف 
شود و به بازارهای کاذب نرود.  وی افزود:  ما از 
دستگاه های امنیتی به طور جدی مطالبه گری 
کرده ایم تا نسبت به شناسایی و معرفی جریان های 
سازمان یافته ای که اقدامات کاذبی را علیه اقتصاد 
و بازارهای ارزی و ریالی ترتیب می دهند، اهتمام 
داشته باشند و در اینجا بار دیگر تاکید می کنم و 
وعده می دهم که در قبال عناصر این جریان های 
سازمان یافته، قاطعانه عمل کنیم.  رئیس دستگاه 
قضا بیان کرد: من چند بار تاکید کرده ام که در 
مواجهه با جرائم و تخلفات حوزه اقتصادی و بانکی، 
قبل از آنکه به سراغ مشتری بانک ها برویم، سراغ 
بانک هایی می رویم که بدون اخذ وثایق کافی و بعضاً 
به صورت مفسده آمیز، مبادرت به اعطای تسهیلات 
کرده اند و یا اینکه نظارت های لازم را پیرامون 
محل هزینه کرد این تسهیلات نداشته اند.  رئیس 
قوه قضائیه در ادامه با تاکید بر اینکه قوه قضائیه 
مصمم است به صورت ریشه ای با فساد مقابله کند 
و به سراغ بسترها و گلوگاه های فساد برود، عنوان 
کرد: ما به جای اینکه با صدها پرونده موردی مواجه 
شویم، به سراغ ۱۰ پرونده ریشه ای رفتیم که از قبِل 

آن، امکان ایجاد صدها پرونده وجود داشت البته 
این نافی برخوردهای موردی با فساد هم نیست. 
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: در بحث مقابله با 
فساد، ما در صدد مبارزه ریشه ای هستیم نه کار 
تبلیغاتی؛ در مقوله مبارزه با فساد، ما در عین اینکه 
متمرکز بر روی علت ها هستیم، از معلول ها نیز 
غافل نمی شویم. سوال این است که در بحث مقابله 
با فساد، آیا به نقطه مطلوب رسیده ایم؟ باید بگویم 
نه، اما مجدانه در این عرصه تلاش می کنیم.   رئیس 
قوه قضائیه با بیان اینکه در جریان عفو اخیر حدود 
۹۰ هزار نفر مورد عفو قرار گرفتند، گفت: باید توجه 
داشت که همه این افراد زندانی نبوده و یا از زندان 
آزاد نشدند؛ برخی مشمول تخفیف و تقلیل مجازات 
شدند؛ همچنین همه این افراد مرتبط با اغتشاشات 
نبودند و پرونده برخی از آنان نیز در حال رسیدگی 
بود و هنوز به حکم منتهی نشده بود.  محسنی اژه ای 
در ادامه با اشاره به تدوین لایحه ای در زمینه عفاف 
و حجاب از ناحیه قوه قضائیه و ارسال این لایحه از 
سوی دولت به مجلس گفت: در جریان تدوین لایحه 
ناظر بر عفاف و حجاب، تلاش کرده ایم تا جامع نگری 
داشته باشیم و همه جوانب امر را لحاظ کنیم. برای 
نمونه، در مقابله با جریان های سازمان یافته ای که در 
صدد ترویج ناهنجاری ها هستند، ترتیبات قانونی و 
قاطع را داشته باشیم و از سویی دیگر در این حوزه، 

برخی موارد را در قالب تخلف بررسی کنیم.

رئیس قوه قضائیه:
اگر به مسائل اقتصادی توجه نشود تبعاتش دامن گیر سایر مقوله ها خواهد شد

رئیس جمهور مطرح کرد: 

دنیای امروز، دنیای ارتباطات و اطلاعات است
وزارت جهادکشاورزی برای دریافت حقوق  گندم کاران برنامه ریزی کند

واکنش اسلامی به 
اظهارات گروسی 

توقیف 35 کشتی متخلف 

 رئیس سازمان انرژی اتمی در 
رابطه با اظهارات گروسی مبنی بر 
اینکه بعید است در ماه های آینده 
برجام تعیین تکلیف شود، اظهار 
کرد: آژانس بین المللی انرژی اتمی 
مسئول مذاکرات نیست و این 
مسئولیت به عهده گروه ۵+۱ است. 
محمد اسلامی افزود: روابط ایران 
و آژانس بر اساس پادمان و معاهده 
ان پی تی برقرار است و نظارت ها 
ادامه دارد و هیچ خدشه ای در 
آن نبوده و خللی به وجود نیامده 
است و تداوم دارد. در بحث برجام، 
اتمی  انرژی  آژانس بین المللی 
طرف مذاکره نیست. وی ادعای 
خبرگزاری بلومبرگ برای کاهش 
نظارت ها را رد کرد و در رابطه با 
برقراری مذاکرات گفت: روابط 
ایران و آژانس طبق بیانیه تهران 
برقرار است و در حال تداوم است. 
اسلامی در پاسخ به این سوال که 
آیا برای اکتبر ۲۰۲۳ تحریم های 
تسلیحاتی کشورمان لغو خواهد 
شد، بیان کرد: بله طبق برجام باید 

تحریم تسلیحاتی لغو شود. 

فرمانده نیروی دریایی سپاه 
گفت: تاکنون ۳۵ کشتی متخلف 
توسط نیروی دریایی سپاه توقیف 
شده است. ما بی دلیل کشتی 
نمی گیریم سال های سال است 
که خلیج فارس به مسیر امن 
تبدیل شده و تنگه هرمز تحت 
رصد ماست. Aaاخلاق مداری 
در عرصه خبر و اطلاع رسانی را 
یک امر مهم برشمرد و افزود: 
ما ضابط قضائی در خلیج فارس 
در امور قاچاق و تخلفات دریایی 
هستیم، اما متاسفانه یک رسانه 
بعد از توقیف یک کشتی توسط 
مطالب  سپاه  دریایی  نیروی 
نادرستی انتشار داد که به دور از 

اخلاق مداری بود. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور از وزارت 
جهادکشاورزی خواست به گونه ای برنامه ریزی 
کند که گندم کاران با آرامش و اطمینان خاطر 
نسبت به دریافت حقوق خود، محصولات شان 
را تحویل مراکز تعیین شده بدهند. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه صبح دیروز چهارشنبه هیأت 
دولت از وزارت جهادکشاورزی خواست به 
گونه ای برنامه ریزی کند که گندم کاران با 
آرامش و اطمینان خاطر نسبت به دریافت 
حقوق خود، محصولات شان را تحویل مراکز 
تعیین شده بدهند. رئیس جمهور همچنین به 
وزارت کشور ماموریت داد تا به نتیجه رسیدن 
تکلیف سازمان امور مهاجرین، امور مربوط به 
اتباع افغانستانی در یک سامانه ثبت شده و 
تحت اشراف دولت مورد توجه و رسیدگی قرار 
گیرد. رئیسی در جلسه روز گذشته هیأت دولت 
همچنین با اشاره به فرامین مقام معظم رهبری 
در سخنرانی آغاز سال در حرم مطهر رضوی 
در خصوص »تحول«، مسئولیت پذیری و 
پاسخگویی را از الزامات تحول در نظام اداری 
برشمرد و بر لزوم رصد دائم عملکرد نظام اداری 
تاکید کرد. رئیس جمهور با بیان اینکه همه 
همکاران دولت باید نسبت به تحول در مجموعه 
اداری خود حساس باشند، فرافکنی و تاخیر در 
انجام کارها و عدم پاسخگویی در حوزه مدیریت 
را خسارت بار دانست. همچنین رئیس جمهور 
همزمان با روز جهانی ارتباطات در آیین 

افتتاح ۶ پروژه ملی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، اجرای این طرح ها و بهره برداری از 
این دستاوردها را مایه افتخار توصیف و تصریح 
کرد: دنیای امروز، دنیای ارتباطات و اطلاعات 
است. سید ابراهیم رئیسی افزود: دستاوردهایی 
مثل برق و تلفن نیز از دستاوردهای فناورانه 
بشری است، اما اولا فراگیر شدن آنها زمان 
بسیاری به طول انجامید ولی فناوری های 
ارتباطی خیلی سریع فراگیر شدند و دوما 
فناوری های ارتباطی همه لایه های زندگی 
بشر را تحت تاثیر خود قرار داده اند و امروز 
جزو متن زندگی انسان شده است. رئیسی با 
اشاره به اهمیت پیشرفت در عرصه فناوری های 
ارتباطی و اطلاعاتی اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران تا چندی قبل در عرصه فناوری 
ارتباطات صرفا مصرف کننده بود اما امروز با 
تلاش مجاهدانه دانشمندان جوان کشور در 
حوزه های سخت افزاری، نرم افزاری و مغزافزاری 
رسیده ایم.  بسیار خوبی  پیشرفت های  به 
رئیس جمهور همچنین با اشاره به بازدید خود 
از نمایشگاه دستاوردهای وزارت ارتباطات و 
فناوری گفت: آنچه امروز در این نمایشگاه و نیز 
در جریان افتتاح پروژه های اجرا شده مشاهده 
نایی به  کردیم که حاصل ضمیمه کردن دا
توانایی است، بسیار قابل تقدیر و مایه امیدواری 
بود اما قطعا تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله 
زیادی باقی مانده است. رئیسی در ادامه با 

قدردانی از زمینه سازی وزیر ارتباطات و 
و  موثر  مشارکت  برای  اطلاعات  فناوری 
سازنده تشکل های تخصصی و فعالان بخش 
خصوصی در تصمیم سازی و تصمیم گیری 
کرد:  خاطرنشان  عرصه  این  فعالیت های 
احساس مشارکت واقعی فعالان و متخصصان 
عرصه فناوری های ارتباطی در فعالیت های 
این بخش، احساس بسیار سازنده ای است 
که اندیشه و انگیزه های آنان را در راه رشد و 
تعالی این عرصه به کار می گیرد. رئیس جمهور 
اضافه کرد: این مشارکت سازنده تاکنون نیز 
باعث ایجاد رقابت سالم و سازنده در مسیر 
ارتقای کیفی دستاوردهای این بخش شده و 
این همان چیزی است که در همه عرصه های 
کشور به آن نیاز داریم. دولت باید در جایگاه 
هدایت، حمایت و نظارت قرار گیرد و زمینه 
مشارکت واقعی و سازنده بخش خصوصی در 
همه فعالیت ها فراهم شود. دکتر رئیسی در 
ادامه به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
لزوم توجه به فعالیت های دانش بنیان و فناورانه 
گفت: رهبری تاکید دارند که پیشرفت کشور 
در گرو کارهای دانش بنیان است. اگر نگاهی 
به همین کشورهای همسایه و نزدیک خود 
بیندازیم خواهیم دید که برخی از آنها به خوبی 
به ارزش و اهمیت فعالیت های دانش بنیان در 
پیشرفت و درآمدزایی پی برده و در این عرصه 

گام های خوبی برداشته اند. 


